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CCoommeennttaarriiuu  rreeaalliizzaatt  ddee  ppaassttoorruull  AAlleejjaannddrroo  BBuulllloonn  

SSTTUUDDIIUULL  55  
DDRRAAGGOOSSTTEEAA  ŞŞII  LLEEGGEEAA  

Salutare prietene!  

În acest studiu continuăm să analizăm aspecte practice din viaţa creştină, detalii de 

comportament care nu se găsesc în cele zece porunci pentru că în decalog găsim numai 

principiile care, la rândul lor, au multe aplicaţii. Legalistul se limitează în a asculta doar ce este 
scris, dar creştinul matur, care are scrise principiile lui Dumnezeu în inima sa, merge dincolo de 

ceea ce este scris şi traieşte dragostea care este aratată prin diferite porunci. Vom începe 

discutând despre ceva destul de delicat. Să citim ce ne spune Iacov în capitolul 2, 1-4: 

 1. Fraţii mei, sã nu ţineţi credinţa Domnului nostru Isus Hristos, Domnul slavei, cãutând la faţa 
omului.  2.Cãci, de pildã, dacã intrã în adunarea voastrã un om cu un inel de aur şi cu o hainã 
strãlucitoare, şi intrã şi un sãrac îmbrãcat prost, 3.şi voi puneţi ochii pe cel ce poartã haina strãlucitoare, 
şi-i ziceţi: "Tu şezi în locul acesta bun!" şi apoi ziceţi sãracului: "Tu stai colo în picioare!" Sau: "Şezi jos la 
picioarele mele!" 4. Nu faceţi voi oare o deosebire în voi înşivã şi nu vã faceţi voi judecãtori cu gânduri 
rele? 

Prietene, observă cum începe Iacov să redacteze textul Fraţii mei, sã nu ţineţi credinţa 

Domnului nostru Isus Hristos, Domnul slavei. Credinţa pentru Iacov se manifestă prin fapte bune 
si una dintre aceste fapte este să nu facem discriminare între persoane. Credinţa nu este doar o 

frumoasă declaraţie de dragoste. Dacă dvs. aveţi credinţă în Isus Hristos, Domnul slavei, 

demonstraţi-o! Cum? Nefăcând diferenţă între persoane! Nu trataţi într-un fel pe cel bine 
îmbrăcat pentru că pare a fi bogat, şi de alt mod pe cel zdrenţăros pentru că pare sărac. 

Citind acest îndemn divin trebuie să avem mare grijă să nu ne gandim că aici Iacov se 

referă doar la diferenţele dintre săraci şi bogaţi. Să fi sărac, dragul meu, nu este păcat, şi nici să fi 

bogat. Este loc atât pentru bogaţi cât şi pentru săraci în familia lui Dumnezeu. Dar apostolul se 

preocupă de diferenţele pe care creştinii sunt tentaţi să le facă între persoane, şi din această 
cauză, eu, în mod personal, Îi mulţumesc lui Dumnezeu pentru instrumentul de nivelare care ni l-
a lăsat, şi anume: Sabatul. Porunca a patra spune în Exod 20, 10: 

 
10.Dar ziua a şaptea este ziua de odihnã închinatã Domnului, Dumnezeului tãu: sã nu faci nici o 

lucrare în ea, nici tu, nici fiul tãu, nici fiica ta, nici robul tãu, nici roaba ta, nici vita ta, nici strãinul care este 
în casa ta. 

Vrea să spună că în Sabat, toţi suntem închinători, fără diferenţe de clase sociale, 

economice, de naţionalitate sau orice alt fel de diferenţe. 
Ne întoarcem la problema prezentată de Iacov. Noi, fiinţele umane, suntem foarte 

predispuşi să înăltăm în slăvi pe cel pe care îl considerăm important, dar desconsiderăm, sau 

considerăm mai puţin important pe altul, bazându-ne doar pe aparenţe. Dragul meu, aparenţele 
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sunt înselătoare, Dumnezeu nu se lasă influenţat de aparenţe, pentru că El cunoaşte inima. Viaţa 

creştinului trebuie să fie o viaţa de dragoste în aşa fel încât să vadă persoanele aşa cum sunt şi să 

le preţuiască pentru ceea ce sunt şi nu pentru ceea ce par a fi. Asta, bineînteles că nu vrea să 

spună că dacă preşedintele Republicii vizitează Biserica nu trebuie să-i dăm un loc special, 

pentru că Biblia de asemenea zice cui datoraţi cinstea, daţi-i cinstea (v. Rom. 13,7). Nu trebuie să 

facem diferenţe, iar dacă dăm un loc de cinste unei persoane cu autoritate nu înseamna că facem 

diferenţă. 
 
În a doua parte a acestui studiu, Iacov continuă să dezvolte problema săracilor şi bogaţilor 

cu mai multe detalii. In Iacov 2,5 spune aşa:  

5.Ascultaţi, prea iubiţii mei fraţi: n-a ales Dumnezeu pe cei ce sunt sãraci în ochii lumii acesteia, ca 
sã-i facã bogaţi în credinţã şi moştenitori ai Împãrãţiei pe care a fãgãduit-o celor ce-L iubesc? 

Deja am spus că a fi sărac nu este nici un păcat, iar să fi bogat nici atât. Harul lui 

Dumnezeu transformă în săraci pe cei bogaţi, pentru că le arată ca nu este nevoie să plătească 

nimic, şi tot harul lui Hristos transformă în bogaţi pe cei săraci pentru că le redă valoarea pe care 

nedreptatea omenească le-a luat-o, şi anume, demnintatea. Într-o anumită ocazie Isus a spus că ar 

fi mai lesne să treaca o cămilă prin gămălia unui ac decât ca un bogat să intre în Împaratia 

Cerurilor.  
Mulţi interpreţi ai Bibliei au încercat zadarnic sa explice această declaraţie spunând că de 

fapt ar face referire la o uşă mai mică situată într-o parte a cetăţii pe unde cămila ar putea intra 

dacă e liberă de orice încărcătură şi s-ar târâ pe genunchi. Dar ceea ce Isus vroia să spună nu e că 

persoana bogată poate intra în Împaratia lui Dumnezeu făcând sacrificii, ci că bogatul şi săracul 

au nevoie să fie complet transformaţi.  
Trebuie să se convertească în noi fiinţe. Bineînteles că în realitate o persoană cu multe 

resurse economice poate avea mai multe dificultaţi pentru a se încrede în Isus decât alta care nu 

are bani, pentru că de obicei oamenii Îl caută pe Dumnezeu când nu mai au la cine să apeleze, 

sau nu mai ştiu ce să facă. Totuşi, greutăţile, pot fi uneori drumul pe care Dumnezeu îl are ca să 

ne determine să-L recunoaştem ca Dumnezeu Atotputernic în viaţa noastră. În acest sens spune 

Iacov că Dumnezeu a ales pe cei ce sunt săraci în ochii lumii acesteia ca să-i faca bogaţi în 

credinţa şi moştenitori ai Împărăţiei pe care El a făgăduit-o celor ce-L iubesc.  
Problema bogatilor este în mod principal îngâmfarea. Poate să fie unul sărac şi îngâmfat? 

Normal că da, totuşi este mult mai probabil să găsim pe unul bogat cu aceste caracteristici. 

Situaţiile favorabile ale vieţii oferă dezvoltarea unei autosuficiente şi din acest motiv Iacov 

întreabă în versetul 7 urmatoarele: 7. Nu batjocoresc ei frumosul nume pe care-l purtaţi?  
Prietenul meu, nu există dispreţ mai mare faţa de Numele şi lucrarea lui Hristos decat viaţa 

unui om mandru, fie el sărac sau bogat. 
 
In cea de-a treia parte a studiului ne determină să ne întrebam: Cine este aproapele meu? 

Iacov 2, 8-9 spune urmatoarele:  
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8.Dacã împliniţi Legea împãrãteascã, potrivit Scripturii: "Sã iubeşti pe aproapele tãu ca pe tine 
însuţi", bine faceţi. 9.Dar dacã aveţi în vedere faţa omului, faceţi un pãcat, şi sunteţi osândiţi de Lege ca 
nişte cãlcãtori de Lege. 

Toata Legea lui Dumnezeu se rezumă în două principii generale: dragostea faţă de 

Dumnezeu şi dragostea faţă de aproapele. Şi într-un fel mai specific, totul se rezuma într-un 
singur principiu: dragostea. Scriptura numeşte acest principiu Legea dragostei, Legea suprema. 
Dumnezeu este dragoste, spune Ioan. Esenţa existenţei Sale este dragostea. Dragostea nu este 

doar un sentiment, este un principiu care Îl caracterizează pe Dumnezeu. Prin urmare, daca 

fiinţele umane experimentează dragostea cu Dumnezeul dragostei vor deveni agenţi ai dragostei. 

Vor iubi pe Dumenzeu cu toată inima lor si rezultatul dragostei pentru Dumnezeu va fi dragostea 

faţă de alte fiinţe umane. Aceste alte fiinţe umane sunt ‘’aproapele’’.  
Iacov spune că cea mai bună cale să împlinim Legea supremă a dragostei este să vedem 

toate fiinţele omeneşti ca pe fraţi si să-i iubim cum ne iubim pe noi înşine. Acum, dacă facem 

diferenţe şi ajutăm doar pe aceia care ne convine să-i ajutăm, sau care ne cad bine, atunci nu 

implinim cea mai înaltă dintre porunci, cu alte cuvinte nu-L cunoaştem pe Dumnezeu care este 

dragoste.  
Domnul Hristos a prezentat pilda ‘’Samariteanului milos’’, iar în această pildă preotul şi 

levitul în teorie erau buni cunoscători ai Legii, dar comportamentul lor arată că deşi cunoşteau 
litera Legii ignorau esenţa acesteia care este dragostea. Iar cea de-a treia persoană care era un 

samaritean, cu renume de păgân pe jumătate (v. 2Imp. 17,33), cunoştea esenţa Legii lui 

Dumnezeu, care este dragostea, şi din acest motiv s-a oprit ca să-l ajute pe aproapele său.  
Cine este aproapele tău? Păi oricine are nevoie de ajutorul tău. Nu e cazul să vezi din ce 

parte a lumii vine, sau din ce pătură a societăţii face parte acea persoană pentru ca s-o consideri 
aproapele tău. Din această cauză rănitul din pildă este inconştient şi gol. Daca ar fi fost conştient 

ar fi putut vorbi si aşa l-ar fi recunoscut după accentul său din ce zonă provine. Dacă ar fi fost 

îmbrăcat ar fi putut să-l identifice ca fiind o persoana bogată sau săraca. Dar pentru că cineva să 

primească ajutorul nostru trebuie doar să fie într-o dificultate, nu e nevoie să mai ştim alte 

lucruri. Aproapele e oricine are nevoie de tine.  
Să vedem acum mai multe aspecte ale Legii. Cand în Biblie se vorbeşte despre Lege, 

despre cele 10 porunci, se vorbeşte despre cele două principii de dragoste faţa de Dumnezeu si 

faţa de aproapele care aşa cum am spus mai înainte pot fi rezumate într-unul singur şi anume 

dragostea. Şi acum să vedem Iacov capitolul 2,10 -11: 

10.Cãci, cine pãzeşte toatã Legea şi greşeşte într-o singurã poruncã, se face vinovat de toate. 
11.Cãci, Cel ce a zis: "Sã nu preacurveşti", a zis şi: "Sã nu ucizi." Acum, dacã nu preacurveşti, dar ucizi, 
te faci cãlcãtor al Legii.  

În aceste versete poţi vedea că a păzi Legea nu înseamnă doar să priveşti ceea ce litera 

Legii spune încercând s-o împlineşti cu convingerea că doar cu asta Dumnezeu va fi mulţumit. 

NU! Ascultarea este o problemă a inimii, nu doar a comportamentului exterior. Adevărata 

ascultare este rodul unei experienţe de dragoste cu persoana minunată a lui Isus. Ascultarea doar 
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de dragul ascultării poate avea o anumită semnificaţie pentru oameni dar nu şi pentru Isus. Din 

acest motiv Isus spune: Fiule, dã-mi inima ta şi sã gãseascã plãcere ochii tãi în cãile Mele. 
(Proverbe 23,26). În primul rând dragostea şi apoi ascultarea. 

De ce? Pentru că acela care ascultă din dragoste nu încearcă a face cât mai puţin posibil, nu 

rămane doar la literă ci ascultă pentru că iubeşte iar această ascultare este completă, păzeşte toată 

Legea. Acela care ascultă din dragoste nu discută cu Dumnezeu, nu încearcă să schimbe ceea ce 

spun Scripturile, nu se chinuie să găsească argumente care să-i permită să asculte cât mai puţin 

posibil.  
Când Iacov vorbeşte despre Lege în aceste versete se referă la cele 10 porunci pentru că el 

mentionează porunca a 7-a si a 8-a, deci Iacov înţelege că Sabatul ramâne în vigoare. 

Dragul meu prieten, am ajuns la sfarşitul acestui studiu iar acum vom citi Iacov capitolul 2, 12-13: 

12.Sã vorbiţi şi sã lucraţi ca nişte oameni care au sã fie judecaţi de o lege a slobozeniei: 13.cãci judecata 
este fãrã milã pentru cel ce n-a avut milã, dar mila biruieşte judecata.  

Prietenul meu aici se vorbeşte de judecată şi nu există judecată fară o normă care să 

determine ce este drept sau greşit. Norma este Legea, sunt principiile veşnice ale acestei Legi. 

Doar că tema judecaţii nu trebuie să fie ceva care să ne panicheze. Nicidecum! Nimeni nu trebuie 
să traiască traumatizat de frica judecăţii pentru că Domnul Isus Hristos a garantat mantuirea 

noastră cand a murit pe crucea Golgotei.  
Suntem îndreptatiti prin credinţă şi suntem de asemenea sfinţiţi prin credinţă. Prin credinţă 

şi harul lui Hristos ne îndreptăm către marea răsplatire. Judecata îngrozeşte doar pe cel vinovat 

dar niciodată pe cel nevinovat. Normal că duşmanul vrea să te facă să te simţi vinovat aducându-
ţi în mod constant aminte de greşelile din trecut şi de vremurile când umblai fără Dumnezeu, fără 

să asculţi Legea. Dar harul lui Hristos acoperă istoria ta, oricât de neagră ar fi, şi te face să 

priveşti către viitor cu siguranţa că există salvare în Hristos. Tot ceea ce ai nevoie să faci este să 

recunoşti că tu nu poţi şi să ai credinţa că Dumnezeu este Atotputernic şi te poate salva, şi că 

dacă El a început marea Lui lucrare în tine în mod sigur o va şi termina. 

Dumnezeu să te binecuvinteze! 
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